
Oœwiadczenie z³o¿one
przez senatora W³adys³awa Ortyla

na 2. posiedzeniu Senatu
w dniu 17 listopada 2011 r.

Oœwiadczenie skierowane do prezesa Rady Ministrów Donalda Tuska

Szanowny Panie Premierze!
W dniu 10 paŸdziernika 2011 r. prezes Narodowego Funduszu Zdrowia Jacek Paszkiewicz dokona³

zmiany planu finansowego NFZ na 2012 r., zwiêkszaj¹c go o 594 milionów z³.
W wyniku jednoosobowej decyzji podjêtej bez informacji i konsultacji z Rad¹ NFZ œrodki trafi³y tylko

do trzech województw: mazowieckiego – 538 milionów, œl¹skiego – 15 milionów i pomorskiego – 41 mi-
lionów.

Decyzja w mojej ocenie nie zosta³a oparta na ¿adnej analizie sytuacji finansowej w poszczególnych
województwach. Sprawozdanie za II kwarta³ 2011 r., przyjête 22 wrzeœnia przez Radê NFZ, wykazuje, ¿e
w skali ca³ego kraju ró¿nica miêdzy planem a wykonaniem œwiadczeñ zdrowotnych wynosi ponad
1 016 720 500 z³, czyli mówi¹c wprost: niewykonania w skali ca³ego kraju przekroczy³y 1 miliard z³ i rze-
czywiste wykonanie œwiadczeñ ³¹cznie z nadwykonaniami w kraju w stosunku do planu za pierwsze
pó³rocze wynios³o 96, 47%.

Dalsze zaskakuj¹ce informacje dotycz¹ wykonania kontraktów w województwie mazowieckim, gdzie
w lecznictwie szpitalnym wykonanie to by³o mniejsze o blisko 6%, co pokazuje sprawozdanie. To zaska-
kuj¹ce, ale daje to kwotê 266 milionów z³ niewykorzystanych za I pó³rocze funduszy. Nale¿y dodaæ, ¿e ta
sytuacja uwzglêdnia równie¿ tak zwan¹ migracjê ubezpieczonych. Czêsto pojawiaj¹cy siê argument wy-
je¿d¿ania pacjentów do innych województw nie mo¿e byæ u¿ywany, poniewa¿ kwota niewykonania
uwzglêdnia ow¹ migracjê.

Proszê o wyjaœnienie ca³ej sprawy, a tak¿e, zgodnie z umocowaniami ustawowymi i w trybie nadzoru
nad Ministerstwem Zdrowia i NFZ, o cofniêcie decyzji prezesa Jacka Paszkiewicza.

Jak dotychczas brak jest informacji, sk¹d wziê³y siê te dodatkowe fundusze i dlaczego w tym czasie
je podzielono.

Kolejne pytanie. Na jakiej podstawie prawnej, wynikaj¹cej z analizy finansowej i logicznej, œrodki te
zosta³y podzielone tylko na trzy województwa, podczas gdy inne, a szczególnie województwo podkarpac-
kie, maj¹ spore k³opoty z finansowaniem kontraktów, w tym zabiegów ratuj¹cych ¿ycie?

Kolejki ludzi chorych, Panie Premierze, naprawdê s¹ coraz d³u¿sze. Proszê sprawdziæ!

Z powa¿aniem
W³adys³aw Ortyl




